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POTICAJ IZGRADNJI: Blizina buduæe autoceste Zagreb-Split, èiji se rotor i ulaz-izlaz
prema Splitu nalaze upravo na ovome mjestu

SVI UVJETI OSIGURANI: U zoni velièine 950.000 èetvornih metara dovršena je cjelovita
infrastruktura pa su veæ niknule i prve poduzetnièke zgrade

PANORAMA DUGOPOLJA: Poduzetnièka zona »Podi« odvojena je od mora obroncima planine Mosora i
jedno je od najveæih gradilišta u Hrvatskoj

DUGOPOLJE NA PREKRETNICI

»Podi« – gospodarsko èudo
kakvo u Dalmaciji još nije viðeno

Na dalmatinskom
kamenjaru, pred
vratima Splita i

Solina, nadomak
Sinju � nièu lijepe

graðevine
namijenjene za

razlièite poslovne
prostore,

komercijalna
skladi�ta, fini obrt,
servise, radionice i

proizvodne
pogone 

JEDAN OD INICIJATORA
PODIZANJA ZONE: Naèelnik

opæine Dugopolje Zlatko �evrnja

NEDJELJKO MUSULIN

G
radilište gospodarske
zone »Podi« (950.000
èetvornih metara),

oteto dugopoljskoj krškoj za-
ravni i odijeljenoj od mora
strmim obroncima planine
Mosora, vjerojatno je sada
najveæe u Hrvatskoj, ako se
izuzme izgradnja autoceste
Zagreb-Split. Na tom tipièno
dalmatinskom kamenjaru,
koji se znalaèki oplemenjuje
kapitalom i ljudskim radom –
nadomak Splitu, Solinu i Si-
nju – brzo nièu suvremene
poslovne zgrade, komercijal-
na skladišta, fini obrti, servisi,
radionice i ostali proivodni
pogoni-

Uz zonu se izgraðuju mo-
derno stambeno naselje sa 65
komunalno-opremljenih par-
cela velièine po 800 i 1200 èet-
vornih metara, koje objedi-
njuje sportsko-rekreacijski,
trgovaèki i kulturni centar za
opæinu Dugopolje (više od

3500 stanovnika), motel i ben-
zinska postaja, te veliko par-
kiralište s 300 parkirnih mjes-
ta.

Do sada je u dugopoljsku
zonu »Podi« ulo�eno više od
40 milijuna kuna i svi se pro-
jekti ostvaruju prema predvi-
ðenom ritmu gradnje, koja æe
u konaènici imati više od 90
poslovnih objekata i pogona u
kojima æe se zaposliti više ti-
suæa radnika. Znalci istièu ka-
ko se opæina Dugopolje nalazi
na prekretnici, te da je sigur-
nim korakom zakoraèila u
svoju razvojnu i sigurnu bu-
duænost gdje se, kako to mno-
gi navješæuju, raða »gospo-
darsko èudo« kakvo još nije
viðeno u cijeloj Dalmaciji, niti
u Hrvatskoj.

Odlièan projekt krenuo
nakon 1997. godine

»Nakon što je utemeljena
naša opæina 1997. godine oku-
pio sam tim struènjaka a za-
tim smo krenuli u akciju na

osmišljavanje, stvaranje i raz-
voj gospodarske zone 'Podi-
Krè', mukotrpno radeæi dnev-
no i do 12 i 15 sati«, istièe na-
èelnik opæine Dugopolje dipl.
oec. Zlatko �evrnja. Prema
njegovim rijeèima za uspjeh
su zaslu�ni timovi struènjaka
iz Dugopolja koji rade i noæu,
i vikendom, ako zatreba, no-
šeni ljubavlju prema rodnom
kraju.

»Kada smo dobili Studiju ut-
jecaja na okoliš koja je poka-
zala kako se neæe oneèistiti
vode rijeke Jadro u Solinu,
bacili smo se na izradu glav-
nih projekata svekolike in-
frastrukture: izgradnju pro-
metnica i nogostupa, oborin-
ske i fekalne kanalizacije, vo-
doopskrbnog i protupo�arnog
sustava, podzemno elektro-
energetskog raspleta, nisko-
naponske i visoko-naponske
mre�e kao i trafostanica, tele-
fonske mre�e i ine sadr�aje.
Do sada smo na uporabu pre-
dali 15 poslovnih objekata, a

gotovo toliko æe ih se izgraditi
tijekom ove godine i tako re-
dom svake iduæe godine kako
je to predviðeno, dok se u go-
spodarskoj zoni ne izgradi
svih nešto više od 90 objekata
u kojima æe raditi više tisuæa
djelatnika, a imamo i 16 ku-
paca 65 komunalno-opre-
mljenih parcela. Tajna naše-
ga uspjeha le�i u naglašenom
radu, redu i uzajamnom poš-
tivanju, politièkom miru u op-
æini, a poticaj nam je i izgrad-
nja buduæe autoceste Zagreb-
Split, èiji je rotor i ulaz-izlaz
prema najveæem dalmatin-
skom gradu baš ovdje«, ka�e
�evrnja.

�evrnja istièe kako je najvi-
še ulagaèa kapitala u gospo-
darsko-stambenu zonu iz
splitskog okru�enja i nekoli-
ko tvrtki iz šire Hrvatske po-
put »Podravke«, »Pana«, pa
onih iz Poreèa, iz Italije i Slo-
venije.

»Lokaciju za svoju obrtniè-
ku tvrtku godinama sam tra-

�io izvan grada Splita. U me-
ðuvremenu je izašao natjeèaj,
natjecao sam se i ostvario
svoju �elju baš ovdje u gospo-
darskoj zoni »Podi«, èime sam
više nego zadovoljan. Struje i
vode ima dovoljno, a ceste
unutar zone su asfaltirane.
Na radno mjesto iz Splita,
udaljeno tek nekih 13 kilome-
tara od stana, dolazim brzo i
ovdje su mi uvjeti odlièni«, re-
kao nam je vlasnik bravar-
sko-kovaèke radionice Pero
Škarica, koji ima pet zaposle-
nih radnika.

Uskoro i stambena
zona

Njegovu ocjenu potvrdila je
i izjava vlasnika proizvodnog
pogona, Marena Omrèena:
»Osim što je u blizini Splita u
ovoj je gospodarskoj zoni bila
sreðena komunalna infras-
truktura što je sve skupa bio
izravni povod da se odluèim
za gospodarsku zonu 'Podi' u
Dugopolju. Moja je investicija
i te kako isplativa pa sam vrlo
zadovoljan«.

Vodstvo opæine Dugopolje
svim poduzetnicima, putem
natjeèaja ravnopravno na
prodaju nudi oplemenjeno
zemljište s osnovnom infras-
trukturom ukljuèujuæi i dese-
tak kilometara asfaltiranih
cesta kroz gospodarsku zonu.
Zaposleni veæ sada s nestr-
pljenjem oèekuju izgradnju
motela i benzinske postaje na
lokaciji uz izlaz autoceste Za-
greb-Split. �evrnja planira
pokrenuti i opæinski razvojni
gospodarsko-stambeni pro-
gram.

»Upravo izraðujemo i pro-
jektnu dokumentaciju, a kad
uskoro dobijemo graðevinsku
dozvolu krenut æe i radovi na
izgradnji stambene zone.
Osim sadašnjih 16 kupaca
parcela na kojima æe vlasnici
izgraditi stambene zgrade i
obiteljske kuæe za koji tjedan
i mjesec ih oèekujemo neus-
poredivo više. Zainteresirani
su kupci iz Slavonije i Slove-
nije, Bosne i Hercegovine te
povratnici iz inozemstva. To
investitori pozorno prate te
æe još više ulagati u ovu gos-
podarsku i stambenu zonu u
kojoj se jamèi proizvodnja,
obavljanje usluga i drugih
djelatnosti«, ka�e �evrnja.

CRKVA SV. BLA�A U ZAGREBU: Uz �upljane, tu æe se tradicionalno
okupiti i brojni Dubrovèani koji �ive u gradu Zagrebu RANKO MARKOVIÆ

Èvrsta veza Zagreba
i Dubrovnika

D u b rov è a n i
�tuju sv. Vlaha,
za�titnika svog
drevnog Grada,

jo� otkad su
d u b rova è k i

trgovci 1026.
donijeli iz

Armenije moæi
s ve c a .

Z a g re p è a n i
pak, sv. Bla�a,

jo� kao
st anovnici

Gradeca, �tuju
kao svog
o s o b i to g

z a �t i t n i ka .
Nj e g ov

spomendan - 3.
veljaèe, imao je

u pro�losti
grada iznimnu
va�nost - tada
se stoljeæima

birala gradska
u p rava 

UZ BLAGDAN SVETOGA BLA�A

MIROSLAV ŠAŠIÆ

U
ponedjeljak, 3. veljaèe

je blagdan svetog Bla-
�a, no veæ u nedjelju na

veèer u zagrebaèkoj Crkvi
svetog Bla�a bit æe posebno
sveèano. Uz �upljane, tradi-
cionalno æe se tu okupiti i
brojni Dubrovèani u Zagrebu,
te na svetoj misi zajedno obilj-
e�iti Svijeænicu, odnosno Kan-
deloru. Tako æe biti nastavlje-
na tradicija zapoèeta 1915. go-
dine, kada je sveèanom otva-
ranju Crkve sv. Bla�a u Za-
grebu bio nazoèan i dubrovaè-
ki biskup dr. Josip Marèeliæ.
Sa sobom je, kao dar sveg sve-
æenstva i puka dubrovaèke
biskupije, donio èesticu moæi
sv. Vlaha u srebrnoj pokazni-
ci.

Kao što je poznato svetog su
Bla�a stanovnici Gradeca što-
vali kao svog osobitog zaštit-
nika. Njegov spomendan - 3.
veljaèe imao je u prošlosti Za-
greba iznimnu va�nost. Na taj
se dan stoljeæima birala grad-
ska uprava. Isto ga tako, u
imenu svetog Vlaha, i Dubrov-
èani štuju kao zaštitnika svog
drevnog Grada. Prema nekim
navodima, dubrovaèki su tr-
govci 1026. godine donijeli iz
Armenije moæi sv. Vlaha (Bla-
�a), koje se èuvaju u Dubro-
vaèkoj stolnoj crkvi.

Pobjeda arhitekta
Ko v a è i æ a 

Ideja o izgradnji crkve i
�upnog dvora svetog Bla�a ro-
dila se u Zagrebu sedamdese-
tih godina 19. stoljeæa. Zagreb
je tada imao samo èetiri �upe
- sv. Marka na Gornjem gra-
du, sv. Marije na Dolcu, sv.
Ivana u Novoj Vesi i sv. Petra
u Vlaškoj ulici. Buduæi da je
broj stanovnika naglo rastao,
nedovoljan broj sveæenika
namještenih na tim �upama
nije mogao svladati veliki du-
šobri�nièki posao.

Zemaljska vlada i vjernici

�eljeli su da se crkva gradi na
tadašnjoj Ciglani i to u osi Ka-
èiæeve ulice, no bilo je i dru-
gih prijedloga poput gradnje
na Ilièkom (danas Britan-
skom) trgu. O tome je Gjuro
Szabo pisao: »... Tada se ko-
naèno pokušalo naæi rješenje
novogradnje Crkve sv. Bla�a,
o kojoj se godinama vijeæalo,
te su se nekoliko puta mi-
jenjali planovi, ma da su pos-
tojali nacrti... Još je 1888. go-
dine crkveni posjednik Suhin
poklonio zemljište za gradnju
crkve na kri�anju Primorske
ulice i Prilaza, godine 1893.
predviðala se gradnja na Ci-
glani, a 1896. ponovno u Pri-
morskoj«. Naposljetku je 1.
lipnja 1908. godine raspisan
natjeèaj za Primorsku ulicu u
kojem je s projektom »DEO«
pobijedio arhitekt Viktor Ko-
vaèiæ.

S gradnjom se zapoèelo
1912. godine, kri� na tornju je
postavljen u veljaèi 1913. godi-
ne, a crkva je u graðevinskom
smislu završena 1914. godine.
Buduæi da je u to vrijeme za-
poèeo Prvi svjetski rat, ratna i
poratna vremena nisu dozvo-
lila da se odmah nastavi s
unutarnjim ureðenjem crkve.
Tim više što osim zidova nije
ništa bilo ureðeno. Za namješ-
taj se nije moglo dobiti mate-
rijal, niti je bilo radnika. Pos-
tojala je i opasnost da se tek
ureðeni �upni dvor rekvirira
za bolnicu èasnicima, što je
tadašnji zagrebaèki nadbis-
kup dr. Antun Bauer sretno
otklonio.

Tek je u lipnju 1923. godine
osnovan »Graðanski odbor za
unutarnji ureðaj Crkve sv.
Bla�a«. Njegov prvi predsjed-
nik bio je knji�evnik dr. Vladi-
mir De�eliæ, stariji. Pokrenu-
ta je izrada glavnog �rtvenika,
nabava crkvenih zvona, izra-
da klupa i ispovjedaonica. Iste
je godine osnovano i Gospoj-
insko društvo s istom zada-
æom - prikupljanja prinosa za

unutarnje ureðenje crkve. U
njegovom su sastavu bile ta-
dašnje poznate zagrebaèke
gospoðe: Antonija De�eliæ,
Julija Gaj, Matilda Vujnoviæ,
kao i blagajnica Gabrijela Ba-
hovec.

Kad je 21. listopada 1924.
godine umro arhitekt Viktor
Kovaèiæ, njegove su zamisli
nastavili ostvarivati arhitekti
Albert Albini i Stjepan Hribar.
Kovaèiæ je dao temeljne ideje
i planove i za unutarnje ure-
ðenje crkve, pa je time njego-
vim nasljednicima bio bitno
olakšan rad.

Unutrašnjost je do
danas - nedovršena

Uz crkvu i �upni dvor, 1943.
godine izgraðen je Katolièki
dom i kino »Prosvjeta« prema
nacrtu in�enjera Marijana
Haberlea, pa je tako èitav pro-
stor ujedinjen u jednu arhi-
tektonsko-urbanistièku cjeli-
nu.

Uz zagrebaèku prvostolnu
crkvu, baroknu Crkvu sv. Ka-
tarine i Crkvu sv. Marka, �up-
na crkva sv. Bla�a, s njenim
arhitektonskim rješenjem i
unutarnjim ureðenjem (do
danas još nedovršenim) sma-
tra se jednom od najljepših
sakralnih graðevina u Zagre-
bu. Koncepcija arhitekta Ko-
vaèiæa predviðala je i da se ci-
jeli prostor oko crkve oèuva,
kako bi se dobilo odgovaraju-
æe urbanistièko i arhitekton-
sko rješenje koje bi doèarava-
lo dojam ulaznih vrata u grad
onima koji dolaze u Zagreb sa
zapadnog kolodvora. Crkvu je
blagoslovio na Cvjetnu ned-
jelju, 28. o�ujka 1915. godine,
generalni vikar i pomoæni bis-
kup zagrebaèki dr. Dominik
Premuš, a �upa je otvorena 1.
travnja 1915. godine.

Slaveæi tako Svijeænicu -
Kandeloru, nastavlja se lijepa
tradicija i štovanje sv. Bla�a,
zaštitnika starodrevnog Du-
brovnika i bijelog Zagreba.

UGODNO VINSKO ÈAVRLJANJE U VRBNIÈKOM PODRUMU: Slavonac Marijan Bulat (lijevo) i »boduli« Ivan
Volariæ (u sredini) i dr. Vinko Milat

VINSKI RAZGOVORI

Dobro vino se na Kvarneru
i pilo i jelo prije sto godina...

Vinski savjetnik u
Minist ar stvu

poljoprivrede i
�umarstva dr.
Vinko Milat

predviða da æe
novi Zakon o vinu

»na sunce« u
ovome o�ujku. To
je dobro, ali ostaje
nejasno kad æe »na

snagu« jer mu je
potrebna potpora

jo� nekih
zakonskih papira,

p rav i l n i ka ,
modela... �to

vjerojatno znaèi
da treba prièekati

sljedeæu godinu

PERO GABRIÆ

K
oliko se vina u Hrvat-
skoj tr�ilo i popilo tije-
kom lanjske godine?

Na to pitanje nije nimalo lako
odgovoriti iz »jednostavnog«
razloga – Hrvatska nema vje-
rodostojan vinogradarski ka-
tastar pa se i ne mo�e znati
koliko se gro�ða ubere i koli-
ko se vina proizvede (misli se
na vino od – gro�ða...). Ali, us-
prkos tome, podataka ima, a
ka�u da je bolje imati kakve-
takve nego nikakve... Dakle,
po dostupnim (slu�benim) po-
dacima iz resornog ministar-
stva promet vina u 2002. cije-
ni se na oko 5770 vagona i u
odnosu na 2001. jaèi je za oko
200 vagona (3,7 posto). Nije
puno, ali porast je tu! Zabilje-
�eno je da i dalje raste pro-
met kvalitetnih buteljiranih
vina, te da je u porastu uvoz
vina, dok izvoz opada...

U o�ujku ili dogodine?
Što je s uvijek spornim zali-

hama? Prema istom izvoru
procjenjuje se da je 31. pro-
sinca bilo nešto manje od
10.000 vagona (ali po dosta-
vljenim podacima zasad sa-
mo oko 5000), dok su 31. pro-
sinca 2001. godine zalihe bile
9800 vagona. Inaèe, prošla
vinska godina bila je, po ocje-
ni struènjaka, ispodprosjeè-

na, procjenjuje se da je pre-
raðeno manje od 13.000 vago-
na gro�ða od èega je proizve-
deno oko 10.000 vagona vina s
kontroliranim porijeklom.

Ali, bilo nam drago ili ne,
mora se ponoviti da su svi po-
daci najbla�e reèeno »labavi«
jer se još uvijek u vinogradar-
sko-vinarskoj Hrvatskoj ni
pribli�no toèno ne zna koliko
je zemljišta pod vinovom lo-
zom – od izvora do izvora po-
daci se razvlaèe od oko 12 do
èak preko 50-ak tisuæa hekta-
ra!?

Takoðer još uvijek nije opo-
vrgnut (slu�beni) podatak da
je u nas pod kontrolom tek je-
dna treæina proizvodnje i pro-
meta gro�ða i vina, a nedavno
na novinskoj konferenciji u
Hrvatskom zavodu za vino-
gradarstvo i vinarstvo èuo se
novi podatak – jedna èetvrti-
na... Bilo kako bilo, izgleda da
ipak nismo �edni, a drugo je
pitanje što pijemo...

Viši savjetnik za vinogra-
darstvo i vinarstvo u Minis-
tarstvu poljoprivrede dr. Vin-
ko Milat na poèetku ove godi-
ne ka�e: »Toèno je da se nu�-
no nameæe što hitnije rješa-
vanje vinogradarskog katas-
tra za što je u ovoj godini osi-
gurano oko dva milijuna ku-
na iz proraèuna, a vrijedi na-
glasiti da se sve ozbiljnije pri-
lazi Upisniku proizvoðaèa

gro�ða. Vjerujem da æe Vi-
narska inspekcija koja æe se
osnovati pri Ministarstvu po-
ljoprivrede nakon prihva-
æanja novoga Zakona o vinu
pomoæi sreðivanju Upisnika i
opæeg stanja na terenu«. Pod-
sjetio je da je Zakon o vinu
prošao prvo saborsko èitanje,
slijedi drugo i oèekuje se da
æe biti donesen u o�ujku. Bu-
de li tako tek nakon dono-
šenja, rekao je, slijede pro-
vedbeni propisi koji æe se do-
nijeti tijekom ove godine, a
svemu trebaju doprinijeti Za-
kon o potpori poljoprivredi i
Pravilnik o naèinu i uvjetima
provedbe modela poticanja
proizvodnje...

Dr. Milat je, treba navesti,
uvijek raspolo�en za razgovo-
re s novinarima, iznošenje
slu�benih podataka, komenti-
ranje zbivanja... ali, kao i mi
novinari, teško mo�e utjecati
na poboljšanje vinskih nepri-
lika, pa tu nemoæ, kao i mi,
mo�e »paralizirati« tek odre-
ðenom dozom optimizma, što
i èini. No, hoæe li bilo èiji opti-
mizam išta pomoæi u koli-
kom-tolikom onemoguæa-
vanju birokratskih »snaga« u
vinologiji? Teško, vrlo teško!

Krajem ovoga tjedna na
sceni se našao još jedan opti-
mist: Antun Katunar iz Vrbni-
ka na Krku, èovjek koji je do-
sta toga napravio na promoci-

ji i poticanju kulture loze i vi-
na, posebno svoga otoka i èi-
tava Kvarnera. U suradnji s
Muzejom Grada Zagreba or-
ganizirao je novinsku konfe-
renciju na kojoj je najavljena
izlo�ba »Iz povijesti vinske re-
klame na Kvarneru«. Na spo-
mendan sv. Andrije (4. velja-
èe) ta æe izlo�ba otvoriti vrata
i vidjet æe se kako se prije vi-
še od stotinu godina vino jav-
no reklamiralo na Kvarneru.

U spomen sv. Jandrašu
Dakle, bilo je – hrane, a baš

je dobro da se sada na to pod-
sjeæa jer novi Zakon o vinu,
bude li donesen, ima u sadr-
�aju i takav èlanak!

Uglavnom, Katunarova ko-
lekcija reklama i etiketa se�e
u 1880. godinu, a što se tièe sv.
Andrije (ili Jandraša, kako ga
na Krku zovu) i on je vinski
poklonik jer je, ka�e predaja,
ljude lijeèio kruhom i vinom
te tako dokazivao korisnost
loze i vina, a kako se po sta-
rom obièaju poèetkom velja-
èe »otvara« lanjska berba na
vinorodnom Kvarneru se, uz
kruh i vino, pjevalo »...prišal
je prišal sveti Jandraš, on me
bude pital po èen' ga daš«. Pa,
eto, ako je tada vino bilo hra-
na, zašto ne bi i sada? Hm,
ima i jedna »prepreka« – u
ono doba nije u nas bilo pat-
vorina...


